
佛光人文學報．第七期 

2024 年 1 月 119-206 頁 

佛光大學人文學院 

 

119 

臺灣地區護理職校的演變：以聖母護校為例 

鍾佳伶／佛光大學歷史學系助理教授 

摘要 

    二次世界大戰之後，臺灣的護理教育正式納入技職教

育，有高職、專科、大學等不同學制。其中，高職是最早成

立，並已於民國 94 年步入歷史。在諸多的護理高級職業學

校之中，聖母護校是宜蘭縣唯一的護理職業學校，也是東部

地區第一所正式立案的護校，更具意義的是這所學校是天

主教來臺後所設立的第一所護校。因此，本文擬以聖母護校

為例，說明學校之沿革、學制與科別、師資與學生、課程、

學生的學習與生活、畢業生之動向與發展，藉此探討臺灣護

理職校的演變、以及天主教對於護理教育的貢獻、教會在學

校扮演的角色，還有這所學校與宜蘭地區醫護發展的關連

性，冀望對於臺灣護理教育史有所助益。。 

關鍵詞：護理、助產、職業學校、聖母護校、天主教靈醫
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The Evolution of Nursing Vocational Schools in 

Taiwan: Taking St. Mary’s Senior Vocational 

School of Nursing as an Example 

Chung, Chia-Ling , Assistant Professor, Department of History, 

Fo Guang University 

Abstract 

After World War II, nursing vocational education in Taiwan 

officially was became a part of technical and vocational education, 

with different academic systems such as higher vocational, junior 

college, and university. Among them, higher vocational education 

was the first to be established and ended in 1994. Among nursing 

vocational schools, St. Mary’s Senior Vocational School of Nursing 

was the sole nursing vocational school in Yilan County and the first 

officially registered nursing school in the eastern region of Taiwan. 

What is even more significant is that this school is the first one 

established by the Catholic Church after the arrival of the Catholic 

Church in Taiwan. Therefore, the author intends to take St. Mary’s 

Senior Vocational School of Nursing as an example to explain the 

school’s history, academic system and subjects, teachers and 

students, curriculum, students' learning and life, and the trends and 

development of graduates, in order to explore the evolution of 

Taiwan's nursing vocational schools. As well as the contribution of 

Catholicism to nursing education, the role of the church in the school, 

and the connection between this school and the development of 

medical care in Yilan County. 



佛光人文學報．第七期 

 

206 
 

Key Words: Nurse, Midwife, Vocational School, St. Mary’s Senior 

Vocational School of Nursing, Camillian 


